
سیاستروزدوشنبه / 5 تیر 1402 / شماره 5399

سرمقاله

تحول اقتصادی با تخصص محوری
ادامه از صفحه یک

این  تغییر  باره  یک  به  نیست  قرار  بی تردید 
روندهای اشتباه، منجر به تحول مثبت آنی شود 
اما متخصثان علوم اجتماعی نیک می دانند که 
را  مردم  باید  تحول چگونه  ایجاد هرگونه  برای 

همراه کرد. 
گاه برخی اظهارنظرها مبنی بر مقصر دانستن 
استدلال های  با  موجود  وضعیت  برای  مردم 
غیر علمی تنها به شکاف بیشتر مردم و دولت 
این  جتی  به  است  بهتر  بنابراین  می انجامد. 
هر  از  واقعی  متخصصان  اظهارات،  از  دست 
طیف فکری را برای عبور از وضعیت فعلی به 

کار گرفت.

خبر

اخبار

پیگیری موضوع پتروشیمی میانکاله 
از سوی دادستان کل کشور

پروژه  با  رابطه  در  کشور  کل  دادستان 
حجت  کرد.   ارائه  توضیحاتی  میانکاله 
با  رابطه  در  منتظری  والمسلمین  الاسلام 
فنس کشی پروژه پتروشیمی میانکاله گفت: 
همین امروز با رئیس سازمان محیط زیست 
راجع به همین موضوع صحبت و از ایشان 
سوال کردم شما آیا مجوزی به این آقا دادید 
تاسیساتی  چنین  منطقه  آن  در  بتواند  که 
خیر،  گفتند  ایشان  که  بیاورد  وجود  به  را 
ما مجوزی ندادیم و گفتند که یک مصوبه 
دولت است و این مصوبه باید یا اصلاح و یا 
ابطال شود و ایشان قول داد که این موضوع 

را در دولت مطرح کند.
بنا بر آنچه که ایشان اذعان داشتند گفتند 
که از نظر ما این مجاز نیست و ما حتما مانع 
آن خواهیم شد و اگر نیاز به ابطال یا اصلاح 
پیگیری  را  موضوع  حتما  باشد  دولت  مصوبه 

خواهیم کرد.
وی افزود: به آقای سلاجقه اعلام کردیم که 
اصلی  متصدی  و  متکفل  عنوان  به  باید  شما 
این مسئله ورود کنید البته دستگاه های دیگر 
با  من  فعلا  اما  هستند،  ذینفع  و  ذیربط  هم 
ایشان صحبت کردم و ایشان هم قول دادند 

که مساله را پیگیری جدی کند.
موضوع  با  رابطه  در  کشور  کل  دادستان 
آزادسازی حریم دریاها، سواحل و رودخانه ها 
نیز بیان داشت: خوشبختانه در یکی دو سال 
آقای  دولت  هم  و  قضایی  دستگاه  هم  اخیر 
رئیسی ورود جدی به موضوع داشتند و بخش 
البته  آزاد شدند  این سواحل  از  توجهی  قابل 
به لحاظ گستردگی ممکن است مواردی باشد 
که یا هنوز آزاد نشده و یا آن اقداماتی که باید 
صورت می گرفت تا مردم بتوانند از آن استفاده 

کنند انجام نشده باشد.
منتظری ادامه داد: خود دستگاه قضایی به 
لحاظ وظیفه و تکلیفی که داشت اولین جایی 
را  موانع  و  کرد  سازی  آزاد  به  اقدام  که  بود 
برداشت و مابقی دستگاه ها هم همکاری کردند 
و اقدامات انجام شده است منتها ممکن است 
مواردی باقی مانده باشد که همین جا عرض 
می کنم اگر کسی اطلاعاتی در این باره دارد که 
اشخاص خصوصی یا دستگاه های دولتی رفتند 
و سواحلی را که از نظر قانونی ممنوع است که 
دخل و تصرفی در آن صورت گیرد را به تصرف 
خود درآورده اند به بخش های مربوطه اطلاع 
دهند یا به سامانه دادستانی کل منعکس کنند 

که قطعا ما برخورد خواهیم کرد. 

رهبر انقلاب در دیدار پدران،  مادران  و 
همسران شهدا:

اهالی هنر برای نسل جوان 
الگوسازی کنند

در  دیروز  صبح  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
همسران  و  مادران  پدران،   نفراز  صدها  دیدار 
کشور  تاریخ  برتر  قهرمانان  را  شهیدان  شهدا، 
خواندند و با تبیین جایگاه عالی خانواده شهدا از 
زاویه های مختلف »قرآنی«، »جهادی«، »انسانی« 
و »اجتماعی«، اهالی هنر و رسانه را به تلاش هرچه 
بیشتر در زنده  نگه داشتن هنرمندانه یاد شهدا و 

الگوسازی برای نسل جوان فراخواندند. 
حضرت آیت الله خامنه ای از زاویه »ارزش گذاری 
قرآنی«، پدران، مادران و همسران شهدا را دارای 
فضیلتی بیشتر از دیگر مومنان و مصداق صابرانی 
رحمت  و  آنان صلوات  بر  خداوند  که  برشمردند 
از  مادران  و  پدران  گذشت  ایشان،  می فرستد. 
شهیدان  همسران  گذشت  و  دلبندشان  فرزندان 
از محبت عاشقانه وآتشین به همسرانشان را اوج 
نیکوکاری و انفاق در راه خدا دانستند و افزودند: 
نفس  با  جهاد  بارز  نمونه  شهیدان  خانواده های 
هستند؛ چرا که با مبارزه وغلبه بر میل و محبت 
آنان  همسرانشان،  و  فرزندان  به  خود  اشتیاق  و 
همه  انقلاب،  رهبر  کردند.  میدان جهاد  راهی  را 
کسانی را که به نحوی از رزمندگان دفاع مقدس 
آنان  مجاهدت   های  شریک  می کردند،  پشتیبانی 
خواندند و گفتند: در این میان، کسانیکه میوه های 
فی  جهاد  در  را  محبوبشان  همسران  و  دلشان 
سبیل الله همراهی وکمک کردند،  نقش بارزی در 
پیروزی حماسه دفاع مقدس دارند که متأسفانه 
این جهاد بزرگ پدران، مادران و همسران شهیدان 
تاکنون مورد غفلت قرار گرفته است. ایشان رنج و 
درد خانواده های شهدا در فقدان عزیزانشان را تمام 
ناشدنی اما مایه عظمت و عزت دانستند و افزودند: 
از این زاویه نیز پروردگار علو درجات را نصیب این 

انسان های صبور و شکور می فرماید.
و  مادران  پدران،  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
یاد و خاطرات  را گنجیه بی نظیر  همسران شهدا 
شهیدان قهرمان »دفاع مقدس، امنیت، دفاع از 
با حوادثی نظیر حوادث  حرم و عتبات و مقابله 
این  رفتار  افزودند:  و  خواندند  گذشته«  سال 
زندگی  سبک  اخلاقی،  برجستگی های  قهرمانان، 
به خصوص  جامعه  برای  آنان  زندگی  تحولات  و 
نوجوانان و جوانان الگوساز است که انتشارخاطرات 
نقش  الگوسازی  این  در  شهدا  خانواده های 
اسلامی  انقلاب  ایشان،  داشت.  خواهد  مهمی 
»انحطاط  دره  به  سقوط  از  ایران  نجات دهنده  را 
افزودند:  و  خواندند  سیاسی«  و  دینی  اخلاقی،  
جوانان کشور بعد از پیروزی انقلاب هم در همه 
حوادث سینه سپر کردند و با شکست دشمن در 
توطئه های مختلف و تبدیل تهدیدات به فرصت ها، 
به ایران عزت و سرافرازی بخشیدند. رهبر انقلاب 
در پایان سخنانشان، اصحاب رسانه و هنرمندان 
همه رشته ها را به ترویج هنرمندانه و جذاب یاد 
و خاطرات شهیدان فراخواندند و گفتند: البته در 
سال های اخیر کارهای خوب در زمینه انتشار کتاب، 
فیلم و برخی محصولات هنری دیگر انجام شده اما 

نسبت به کارهای بزرگی که باید بشود، کم است.

دیدار رئیسی با سفرای جدید ایران 
در 11 کشور

سید ابراهیم رئیسی ظهر روز گذشته در دیدار 
سفرای جدید جمهوری اسلامی ایران در ۱۱ کشور 
آرزوی موفقیت  آغاز ماموریت و  تبریک  با  دنیا، 
اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  گفت:  ایشان  برای 
در دیدار اخیر خود با سفرا و نمایندگان جمهوری 
اسلامی ایران در کشورها و سازمان های بین المللی 
عزت،  یکپارچه  اصل  مبنای  بر  عمل  راهکارهای 
حکمت و مصلحت را به طور دقیق تبیین کردند 
و از سفرای کشورمان انتظار می رود این فرمایشات 
رهبری را کاملا مدنظر داشته باشند. رئیس جمهور 
خطاب به سفرای کشورمان در فنلاند، بلغارستان، 
قرقیزستان،  ترکیه، موریتانی،  ارمنستان،  کویت، 
بولیوی، استرالیا، فیلیپین و سوئد، با بیان اینکه 
ایران ظرفیت های متنوع و حتی مکملی با بسیاری از 
کشورهای دنیا، از جمله کشورهای محل ماموریت 
شما دارد، افزود: همه تلاش خود را برای به فعلیت 
رساندن این ظرفیت ها در راستای گسترش روابط 

پایدار اقتصادی و تجاری فیمابین به کار بگیرید.
رئیسی همچنین با تاکید بر اینکه رویکرد دولت 
مردمی معطوف به بازگرداندن تعادل به سیاست 
خارجی است، روابط با کشورهای همسایه، دوست 
و همسو را مورد تاکید قرار داد و اظهار داشت: 
سیاست خارجی باید در خدمت افزایش قدرت ملی 
کشور باشد و در این راستا به کارگیری دیپلماسی 
پرتحرک و هوشمند ضروری است. رئیس جمهور 
همچنین تاکید کرد که در این راستا از ظرفیت های 
طور  به  که  منطقه ای  اتحادیه های  و  سازمان ها 
مشترک در آنها عضو هستیم، به بهترین شکل 

برای گسترش همکاری ها و مناسبات بهره بگیرید.

اگر چه هیات رئیسه مجلس درراستای همان یکدست 
سازی دراعلام وصول استیضاح تعلل کرده و تعامل را 
سرلوحه کار قرارداده ولی روز گذشته محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس از جلسه سه شنبه هفته گذشته خود با 
وزیر کشور گفت و به نمایندگان نوید داد که وحیدی 
به وی قول داده تا دو هفته دیگر معاون خود را تغییر 
نامه  آیین  از نظر  اینکه  به  اذعان  با  خواهد داد. وی 
استیضاح حق نمایندگان است گفت قبول دارم ولی 
پیگیری می کنم.  و من  داده  به من  را  قول  این  وزیر 
خواهش می کنم دوستان این موضوع را مطرح نکنند 
و به حاشیه نرویم؛ مساله دارد حل می شود.این در 
حالی است که وزیر کشور نیز در این مدت تلاش هایی 
را به منظور رفع استیضاح انجام داده که باید دیدآیا در 
این مدت دو هفته ای رایزیی های آقای وزیر در نظر 

نمایندگان تا چه حد تاثیر گذار خواهد بود. 
در همین رابستا سید غنی نظری خانقاه یکی از امضا 
کنندگان طرح استیضاح وزیر کشور در گفت و گو با 
خبرآنلاین در خصوص اینکه روز یکشنبه محمدباقر 
قالیباف اعلام کرده که وزیر کشور به وی قول داده که 
معاون سیاسی خود را تغییر می دهد، این در حالی 
است که شما گفته بودید اگر تا روز شنبه معاون وزیر 
عوض نشود از موضع استیضاح کوتاه نمی آییم و آن 
را دنبال می کنیم، توضیح می دهد:بله شنبه شد و 
ایشان معاون سیاسی را عوض نکرد ما هم ادامه می 
دهیم، تنها من نیستم، بالغ بر صد نفر استیضاح را 
امضا کرده اند و از حقوق ملت دفاع می کنند، اینکه 
رسانه های دولتی نمایندگان را بخاطر دفاع از حقوق 
مجلس تخریب می کنند، کار بدی است. بخشنامه 
ایشان بخشنامه ضد تعامل است، معنای فرمایش 
حضرت آقا هم این است که قوا با هم تعامل داشته 
ارتباط  استاندار  و  فرماندار  با  نماینده  اینکه  باشند، 
نداشته باشد به ضرر مردم است. ما جز کار مردم چیز 
دیگری را پیگیر نیستیم، نه تنها من بلکه اکثر قریب 
به اتفاق نمایندگان مصُر بر استیضاح هستند و هیات 
رئیسه هم نمی تواند با توصیه از اعلام وصول آن امتناع 
کند، باید به قانون وفق آئین نامه داخلی عمل کند، در 
آئین نامه داخلی طبق ماده ۱۰۷ درمورد سوال ترتیبات 
ترتیباتی  استیضاح  درباره  است،  اتخاذ شده  خاصی 
وجود دارد وهیات رئیسه نه می تواند تذکربدهد و نه 
می تواند توصیه داشته باشد و باید طیق قانون عمل 
کند، مثل راننده ای که مسافر را می رساند و دیگر 
تمام، هیات رئیسه باید استیضاح را اعلام وصول کند. 
امروز آخرین تذکر ،تذکر رجب رحمانی بود که گفت 

استیضاح را اعلام وصول کنید.
اینکه چرا هیات رئیسه و خصوصا  وی درخصوص 

شخص آقای قالیباف در این خصوص تامل کرده اند، 
می گوید:  ببینید آقای قالیباف دنبال این هستند که 
بالاخره تعامل برقرار شود و این امر صورت بگیرد، اتفاقا 
دکتر قالیباف جانب نمایندگان را می گیرد تا جانب 

دولت؛ چون ایشان رئیس مجلس هستند.
این  در  که   سوال  این  به  پاسخ  در  خانقاه  نظری 
مدت از طرف وزیر کشور با امضا کنندگان استیضاح 
و خصوصا شخص شما لابی صورت گرفته است؟ صد 
درصد ،ده ها جلسه ده ها امضا و ده ها صحبت صورت 

گرفته است.
او همچنین در خصوص اینکه، رایزنی ها چطور بوده 
،بعنوان مثال پشنهادهایی در مورد حوزه انتخابیه بوده 

یا موارد دیگر؟ تصریح می کند:  اگر هر نماینده ای با هر 
پیشنهادی امضا را پس بگیرد خودش خراب می شود.

این نماینده مجلس در پاسخ به این سوال که  برخی 
منتقدان می گویند مواردی مهم تر از این بخشنامه هم 
بوده که نماینده ها کوتاه آمده اند ولی اینبار به لحاظ 
اینکه منفعت نمایندگان به خطر می افتد استیضاح 
دارید؟  نظری  چه  مورد  این  اند،در  کشیده  پیش  را 
گفت:  اصلا بحث خودمان نیست ،بحث دفاع از نهاد 
دموکراسی است و دفاع از مجلس و تنها جایی است که 
حرف مردم را می زند، بحث فرد نیست. وزارت کشور 
موارد دیگری هم داشت که این استیضاح را تسریع می 

کند ،اینطور نیست که فقط این مورد باشد.

او همچنین در پاسخ به این سوال که شما گفتید 
آقای قالیباف بخاطر تعامل هنوز اعلام وصول نکرده اند 
،اینکار ایشان در راستای همان یکدست سازی مجلس 
و دولت نیست؟ توضیح داد:  آقای دکتر قالیباف هم 
اعلام کردند که معاون عزل شود،چون وزیر کشور هم 

تلویحی قول داده اند که عزل شود.
نظری خانقاه در این خصوص که اگر وزیر کشور 
این معاون را عوض کند با توجه به اینکه ایشان آن 
بخشنامه را نیز ملغی کرده اند شما از استیضاح کوتاه 
خواهید آمد؟ اعلام کرد:  حالا آن موقع تصمیم می 
گیریم فعلا مشخص نیست. ما فرصتی ندادیم و امروز 

گفتیم اعلام وصول شود.

از نمایندگان مردم در  پنهان  رئیس قوه قضاییه گفت: ما چیزی 
مجلس نداریم؛ این فضا و بستر برای نمایندگان مجلس فراهم شده تا 
علاوه بر بازدید از مراکز و مراجع مختلف قضایی، بتوانند در چارچوب 
موازین قانونی از ندامتگاه ها و زندان ها نیز بازدید به عمل آورند و از 
نزدیک و به صورت ملموس در جریان مسائل حوزه زندانبانی و تحولات 

این بخش قرار گیرند. 
به گزارش میزان، روز یکشنبه )۴ تیر( در ادامه سلسله دیدارها و 
نشست های مستمر ریاست دستگاه قضا با نمایندگان مجلس و در 
چهارمین روز از هفته قوه قضاییه، رئیس و نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی به محل حوزه ریاست قوه قضاییه آمدند تا ضمن گرامیداشت 
هفته عدلیه، با رئیس و اعضای شورای عالی قضایی، نشست مشترک 

هم اندیشی برگزار کنند. 
محسنی اژه ای در جریان این نشست مشترک هم اندیشی، ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره شهید آیت الله بهشتی و یاران و همراهان 
صدیق ایشان، اظهار کرد: امروز خداوند متعال این بستر را فراهم کرده 
که ما در یک جایگاه حقوقی قرار بگیریم و از طریق این جایگاه به کشور، 
اسلام و مردم خدمت کنیم و چنانچه ما مسئولان در جایگاه حقوقی 
خود، کارآمدی لازم را برای مردم نداشته باشیم و فرصت خدمت کردن 

را از دست بدهیم، حسرت و افسوس بسیار زیادی خواهیم خورد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه یکی از راه های کم هزینه برای دولت و 
قوه قضاییه در زمینه فهم مشکلات مردم در نقاط مختلف کشور، ارتباط 
وثیق با نمایندگان مجلس است، عنوان کرد: نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی به سبب آنکه دائما و مستمراً مطالبات و دغدغه های مردم حوزه 
انتخابیه خود را استماع می کنند، در جریان تمام مسائل و مشکلات 

منطقه حوزه انتخابیه خود قرار دارند.
محسنی اژه ای تصریح کرد: قوه قضاییه در دوره فعلی، راهبرد تعامل 
مطلوب تر  پیشبرد  راستای  در  را  مجلس  نمایندگان  با  صددرصدی 
امور مردم و کشور در پیش گرفته است و گواه این امر، جلسات و 
فراکسیون های  و  کمیسیون ها  با  هم اندیشی  مستمر  نشست های 

مختلف مجلس است.
رئیس عدلیه افزود: با تعاملات مستمری که با نمایندگان مجلس 
داریم، گویی به تمام نقاط کشور سفر می کنیم و به همه مردم در 
سراسر ایران اسلامی دسترسی داریم و سخنان و مشکلات و دغدغه های 
آنان را استماع می کنیم، بر همین اساس باید بگویم که شما نمایندگان 

مجلس، نمایندگان ما در قوه قضاییه نیز هستید.
رئیس قوه قضاییه بیان داشت: در تمام سفرهای استانی رسمی و 
غیررسمی تاکید و اصرار دارم که نمایندگان مجلس در حوزه انتخابیه 
مربوطه، ما را همراهی کنند تا با حضور نمایندگان مردم به بررسی و رفع 

مشکلات و مسائل آنان بپردازیم و از ظرفیت نمایندگان مجلس نیز در 
راستای رفع مسائل و معضلات مبتلابه مردم کمک بگیریم.

رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: ما چیزی پنهان از نمایندگان مردم 
در مجلس نداریم؛ این فضا و بستر برای نمایندگان مجلس فراهم شده 
تا علاوه بر بازدید از مراکز و مراجع مختلف قضایی، بتوانند در چارچوب 
موازین قانونی از ندامتگاه ها و زندان ها نیز بازدید به عمل آورند و از 
نزدیک و بصورت ملموس در جریان مسائل حوزه زندانبانی و تحولات 
این بخش قرار گیرند؛ در همین راستا، طی مدت اخیر بیش از ۱۲ زندان 
از سوی نمایندگان مجلس اعم از نمایندگان مرد و زن مورد سرکشی 
قرار گرفته است و در این اثناء از برخی ندامتگاه ها بیش از یکبار توسط 

نمایندگان مجلس بازدید شده است.
فراهم کردیم  با بستر و فضایی که  افزود: همچنین  رئیس عدلیه 
تعدادی از نمایندگان مجلس از دادگستری ها در سراسر کشور بازدید 
به عمل آوردند و از نزدیک در جریان مسائل و مشکلات مراجع و 
محاکم قضایی از جهات مختلف اعم از کمبودهای تجهیزاتی و امکنه قرار 
گرفتند. محسنی اژه ای در ادامه مجلس را ریل گذار اداره کشور دانست 
و گفت: همه باید به مجلس شورای اسلامی برای تصویب قوانین جامع 
و پایدار یاری رسانیم؛ نباید شرایط به گونه ای باشد که قوانین ما مدام 
دچار تغییر و اصلاح شوند؛ در تدوین قانون باید جامع نگری لحاظ شود؛ 
ما در قوه قضاییه آمادگی کامل داریم که آسیب شناسی های خود ناظر 
بر مسائل مختلف از جمله بسترها و گلوگاه های فسادزا و فرایندهای 
طولانی فساد زا را در اختیار نمایندگان مردم قرار دهیم تا آن ها مبتنی 
بر این آسیب شناسی ها، قوانینی به تصویب برسانند که ماحصل آن ها 

خشکاندن ریشه های فساد باشد.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: البته مجلس یازدهم در حوزه های 
مختلف، قوانین اثرگذار و نافعی را به تصویب رسانده است که از جمله 
آن ها می توان به »قانون اقدام راهبردی برای رفع تحریم ها و صیانت از 
حقوق ملت« اشاره کرد که بواسطه آن، نگاه و رویکرد دشمن تغییر کرد 

و جمهوری اسلامی ایران در این حوزه ارتقاء یافت.
رئیس دستگاه قضا گفت: اعتقاد ما در قوه قضاییه آن است که 
نمایندگان مجلس و دولتمردان می توانند در رفع نقاط ضعف و آسیب 
به ما کمک کنند، کمااینکه ما نیز می توانیم و آمادگی کامل داریم که به 
دولت و مجلس در رفع آسیب ها و ضعف ها در حوزه های کاری شان با 

رعایت اصل استقلال قوا، کمک و یاری رسانیم.
رئیس عدلیه تاکید کرد: اهتمام ما در قوه قضاییه حمایت و صیانت 
از حقوق قانونی و مشروع آحاد جامعه و فرد فرد مردم است؛ ما برای 
گره گشایی از کار هر فرد تظلم خواهی منطبق بر موازین قانونی، تا حد 

توان، تلاش می کنیم.

محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به برخی مسائل مطرح شده از جانب 
نمایندگان در این نشست هم اندیشی از جمله مقوله ای در باب »ماده 
۲۳۴ آیین نامه داخلی مجلس« ناظر بر رسیدگی به شکایت پارلمان 
بازپرسی خاص و  این مهم، هم شعبه  از دولت ها، گفت: ما برای 
هم شعبه دادگاه اختصاصی در نظر گرفته ایم؛ البته ممکن است شما 
نمایندگان مجلس بگویید که قضات این شعب ثابت نیستند و تغییر 
می کنند که ما تلاش خواهیم کرد به این موضوع عنایت داشته باشیم و 

از قضات مسلط در این شعب بهره بگیریم.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به ظرفیت های بالای نمایندگان مجلس 
برای نقش آفرینی در گسترش فرهنگ صلح و سازش، بیان داشت: ما 
در قوه قضاییه و مرکز توسعه حل اختلاف اهتمام و جهد داریم که با 
تدوین سازوکارهای مشخص و سیاستگذاری و روشنگری، بیش از پیش 
از ظرفیت های گروه ها و اقشار مختلف مردمی، طوایف، هنرمندان و 
صاحبان نفوس و قلم و کلام در راستای گسترش فرهنگ صلح و سازش 
و ایجاد مصالحه میان مردم بهره بگیریم که در این زمینه نمایندگان 

مجلس نیز می توانند بسیار کمک کار ما باشند.
همچنین در این نشست، حجت الاسلام والمسلمین مصدق معاون 
اول قوه قضاییه اظهار کرد: در دوره تحول و تعالی قوه قضاییه به صورت 
جدی شاهد تحول در تعامل دستگاه قضا و مجلس شورای اسلامی 
هستیم و این موضوع طی دو سال اخیر نسبت به سالیان گذشته 

بی سابقه بوده است.
وی افزود: در حال حاضر در تمام استان های کشور کمیسیون های 
مشترک بین نمایندگان مجلس و دادگستری های کشور برقرار است و 
جلسات این کمیسیون ها به صورت مرتب برگزار می شود و نتایج بسیار 

خوبی نیز تاکنون داشته است.
و  کمبودها  به  اشاره  با  از سخنان خود  دیگری  بخش  در  مصدق 
محدودیت هایی که مراکز و مراجع قضایی از حیث تجهیزات و امکنه 
در برخی از نقاط کشور دارند، خواستار مساعدت هرچه بیشتر مجلس 

شورای اسلامی برای بهبود این وضعیت شد.
رحیمی وزیر دادگستری نیز در این جلسه اظهار کرد: قوه قضاییه در 
دوره »تحول و تعالی«، تعامل و هم افزایی واقعی و حداکثری با مجلس 

شورای اسلامی داشته است.
پورسید معاون حقوقی قوه قضاییه نیز بر ضرورت اثرگذاری بیشتر 
دستگاه قضایی در کلیه کمیسیون های فرعی و اصلی مجلس تاکید 
کرد و گفت: انجام کامل تکالیف و ماموریت های قوه قضاییه، نیازمند 
همراهی و هم افزایی حداکثری مجلس شورای اسلامی با دستگاه قضایی 

است.

ماجرای استیضاح وزیر کشور به کجا کشید؟

قالیباف به دنبال تعامل؛ نمایندگان مخالف به دنبال استیضاح
هفته گذشته بود که معاون سیاسی وزیر کشور بخشنامه ای مبنی بر عدم همراهی مقامات سیاسی، بخشنداران و فرمانداران با نمایندگان مجلس درسال 
منتج به انتخابات را صادر کرد، بخشنامه ای که آنچنان با واکنش نمایندگان مجلس همراه شد که توانستند با پیشنهاد طرح استیضاح احمد وحیدی آن هم 

با ۸۰ امضاء وی را مجاب کنند ضمن ملغی کردن چند بند از بخشنامه، قول تغییر آقای معاون را نیز بدهد.

چیزی پنهان از مجلس نداریماژه ای در نشست مشترک مجلس و قوه قضائیه مطرح کرد
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تخریب می 
کنند، کار بدی 

است

مسعود ستایشی سخنگوی قوه قضاییه درباره اقدامات دستگاه قضایی برای 
بازگرداندن محمودرضا خاوری مدیرعامل اسبق بانک ملی و از متهمان اصلی 
پرونده فساد ۳ هزار میلیاردی  به کشور گفت: اتفاق جدیدی در این پرونده رخ 
نداده است. درخواست استرداد و اعلان قرمز در خصوص خاوری انجام شده 
است، اما دولت کانادا همکاری لازم را در خصوص استرداد خاوری نمی کند و  او 

حسب موازین قانونی، تحت تعقیب قضایی است.
وی در بازدید از خبرگزاری ایسنا، در ادامه با بیان اینکه قوه قضاییه در برخورد 
با مفسدان اقتصادی با کسی تعارف ندارد، گفت: با فساد اقتصادی با قاطعیت 
برخورد می کنیم اما آیا فقط برخورد کافی است یا خیر؟ ما معتقدیم که باید از 
وقوع فساد پیشگیری کنیم. در این راستا بیش از ۲۰۰ گلوگاه فساد را  شناسایی 
بودند،  مدخل  ذی  دیگر  که  مبادی  کشور،  بازرسی  سازمان  جز  به  کردیم. 
کارشناسی های خوبی انجام داده اند. تمام هم ما این است به نحوی عمل کنیم 
که ریشه هایی را  که موجبات بروز و ظهور فساد می شوند را بخشکانیم و از بین 
ببریم. ما معتقدیم که بهترین اقدام ما، اجرای دقیق قانون است و به تبع نتیجه 

بسیار مثبت و قابل دفاعی دارد.
سخنگوی قوه قضاییه درباره  اسناد عادی و رسمی گفت: هر چه ما به سمت و 
سوی اسناد رسمی و غیر قابل خدشه برویم، قطعا موفق خواهیم شد. طبق  ماده 
۲۲ قانون ثبت »همین که ملکی مطابق قانون در دفتر املاک به ثبت رسید، 

دولت فقط کسی را که ملک به اسم او ثبت شده و یا کسی را که ملک مزبور به 
او منتقل گردیده و این انتقال نیز در دفتر املاک به ثبت رسیده یا این که ملک 
مزبور از مالک رسمی ارث به او رسیده، مالک خواهد شناخت.« قطعا دعاوی با 
وجود سند ثبتی کم است ولی دعاوی اسناد عادی زیاد است و باید به سمت و 
سویی برویم که اسناد رسمی در مرحله اول مد نظر قرار گیرد و ملاک عمل باشد 

و لازمه این کار قانون است.
وی درباره اقدامات قوه قضاییه برای ساماندهی بازار خودرو و ورود خودروهای 
شاسی بلند گفت: هر کس مسئول عمل خودش است و  قوه قضاییه در راستای 
تحقق قانون اساسی، تکالیفی برعهده دارد و در حدود انجام این تکالیف مقید و 
محکم و استوار است. در ارتباط با این که کسی خارج از وظایفش کاری انجام 
داده و رانتی را ایجاد کرده قطعا در صورت احراز آن، موضوع قابل پیگیری است 
ولی باید گزارش داده شود. مطمئن باشید دستگاه قضایی چیزی را که به او 

گزارش داده شود پیگیری می کند.
ستایشی ادامه داد:  برخی عنوان کردند که فهرست مستحدثات ناایمن را به 
قوه قضاییه دادیم، اما بارها بعد از حادثه متروپل و قبل از آن گفتیم و تاکید 
کردیم که در این فرایند، قوه قضاییه وظیفه نظارت را دارد نه ایمن سازی. 
شهرداری، شورای شهر و روستا، راه و شهرسازی و نظام مهندسی  وظیفه دارند 
که با نظارت و کنترل و اشراف، مستحدثاتی را ایجاد کنند که مصون از هر گونه 

ناایمنی باشد و حسب مورد هر کس که وظایفش را انجام ندهد باید پاسخگوی 
دستگاه قضایی باشد.  اگر دستگاه های ذی ربط کنترل و نظارت داشته باشند و 
براساس دستور العمل عمل کنند، مشکلی وجود نخواهد داشت و اگر هر کسی 
وظایفش را به درستی انجام دهد کار به دستگاه قضایی نمی رسد ولی اگر فعل 

مجرمانه ای رخ داد قطعا با آن برخورد می کنیم.
وی در ادامه درباره آزادسازی حریم سواحل گفت: این کار از گذشته ادامه 

داشته و  ادامه دارد.
ستایشی با بیان اینکه روزانه ۱۰۰ هزار خدمت الکترونیک ارایه می دهیم، گفت: 
ما کار را از سنتی به سمت الکترونیکی شدن پیش بردیم و در حال حاضر هر 
کس می تواند از  داخل منزل دادخواست را به صورت الکترونیکی ارایه دهد. 
اکنون دادرسی ها به سمت الکترونیک شدن می رود. همچنین استعلامات 

هم  برخط شده است.
سخنگوی دستگاه قضا درباره  ورود قوه قضاییه به قراردادهای بی ضابطه 
باشگاه ها گفت: سازمان بازرسی به قراردادهای بی ضابطه باشگاه ها ورود کرده 

و این موضوع در حال رسیدگی است.
ستایشی در پاسخ به سوالی درباره مبارزه با فساد در ورزش گفت: عزم ما 
جدی است و در صورت وقوع فساد، قوه قضاییه با جدیت و صلابت و موازین 
شرعی و قانونی برخورد قاطعانه ای دارد و با کسی تعارف نداریم. نگاه قوه قضاییه 

پیشگیرانه است و باید کاری کنیم که فسادی صورت نگیرد و جرمی واقع نشود 
و با همکاری  سایر دستگاه ها آنرا انجام می دهیم.  در مقوله ورزش ان شاالله 

فسادی رخ ندهد ولی اگر فسادی باشد قوه قضاییه با آن برخورد می کند.

سخنگوی قوه قضاییه مطرح کرد
خاوری همچنان تحت تعقیب است
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